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S
Lecția de bunătate

 e extinde tot mai mult  în spațiul public românesc 
problema  regimului  de  detenție,  a  închisorilor, 

cu alte cuvinte, a celor care ocupă, vinovați sau mai puțin 
vinovați, acest spațiu. Nestrăin de suferința acelor oameni, 
Înaltpresfințitul Ioan, Mitropolit al Banatului Istoric, a vizitat, 
la scurt timp după binecuvântata sa întronizare, Penitenciarul 
Timișoara și a cerut deținuților cu situații materiale dificile, 
care au fost de acord cu acest lucru, adresele familiilor lor. 
În apropierea sărbătorilor,  familiile acestor oameni au fost 
ajutate. Printre ele, familia unui bărbat închis  pentru 3 ani și 
4 luni pentru că a  condus tractorul fără permis.

Acesta a lăsat acasă soția și patru copii, toți sub 10 ani. 
Doar că, la vizită, Părintele Mitropolit a înțeles că familia de 
fapt nu are o casă. „Atunci mi-a venit ideea să le asigurăm 
celor  patru  copii  o  casă. A  dat  Dumnezeu  și  am  semnat 
contractul. Mitropolia Banatului a pus banii,  iar contractul 
a  fost  semnat  între  vânzător  și  această  familie. Am pus  o 
clauză prin care deținutul  și  soția nu pot  să vândă casa  în 
următorii 10 ani.

Astfel,  copiii  vor  avea  sigur  o  casă  și  condiții  să 
meargă  la  școală.  Cu  ajutorul  comandantului  închisorii 
din  Timișoara,  deținutul  a  fost  și  el  la  notar  să  semneze 
contractul. Nu spunem în ce localitate este casa, pentru că 
vrem ca familia să poată să se mute liniștită acolo după ce, 
în următoarele 2-3 săptămâni, vom restaura casa. Așa a dat 
Dumnezeu, ca  lucrurile să se  întâmple  în această perioadă 
cu probleme în închisori”, a mărturisit cu blajinitate Înaltul 
Părinte Mitropolit.

Ioan cel Bun, cum l-a numit public președintele Uni-
unii Jurnaliștilor din Banatul Istoric, domnul Vasile Todi, pe 
Înaltul nostru Părinte, ne-a oferit  și prin acest gest o nouă 
lecție de bunătate. „Ca om al Bisericii - spunea Părintele Mi-
tropolit - primul instrument cu care noi, preoții, operăm este 
iertarea. Trebuie să fie iertare, dar trebuie să fie și dreptate, și 
disciplină, și ordine. Îmi pare rău că astăzi în spațiul public, 
această  instituție  a  grațierii  a  fost  învelită  într-un  ambalaj 
politic. Sunt atâția oameni care trăiesc, astăzi, în penitenciare 
în condiții care nu mai sunt permise în secolul XXI.”

CHECEA

TRAIAN VUIA

,
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RECAS Timiș,

Locuitorii orașului mulțumiți 
de realizările domnului primar

Pagină realizată de Jovana STAN

P

Bani de la Consiliul Județean
u  fost  repartizate  primăriilor  județului Timiș  sumele 
pentru  echilibrarea  bugetelor  de  către  Consiliul 

Județean. Astfel,  orașului  Recaș  i-au  fost  alocate  sumele  de 
650.000  lei  pentru  echilibrarea bugetului  local  și  250.000  lei 
pentru drumuri, în total 900.000 lei.

rimăvara  îi  găsește 
pe  locuitorii  orașului 

Recaș  într-o  comunitate  bine 
pusă  la  punct  de  domnul 
primar  Pavel  Teodor,  aproape 
occidentalizată.  Desigur,  mai 
sunt lucruri de făcut, întocmai ca 
într-o  gospodărie,  însă  oamenii 
trebuie  să  înțeleagă  că,  așa 
cum poate nici ei nu reușesc 
să  își  pună  casa  la  punct 
peste  noapte,  tot  așa  niciun 
edil nu poate implementa 
toate proiectele pe care le-ar 
dori pentru comuna sa. După 
cum a spus edilul: „Cele ce 
s-au realizat până în prezent 
se pot vedea la fața locului. 
Sigur  că  prioritatea  zero 
este  continuarea  asfaltărilor.  La 
ora  actuală,  la  nivelul  orașului 
sunt  asfaltate  80%  din  străzi, 
iar  restul  asfaltărilor  le  vom 
finaliza  în  acest  an.  La  fel  stau 
lucrurile  la  Izvin. De asemenea, 
La  Recaș,  pe  lângă  asfaltările 
străzilor,  o  prioritate  primă 
este  amenajarea  peisagistică  a 

străzilor  viei  și  vinului.  Este  o 
lucrare  de  amploare,  este  vorba 
despre  drumul  spre  Cramele 
Recaș,  care  va  arăta  impecabil. 
Proiectul curpinde atât lucrări de 
infrastructură:  canale  betonate 
pe  ambele  părți  ale  drumului, 
schimbarea  tuturor  podurilor  și 

podețelor care fac posibil accesul 
în  gospodării,  cât  și  sistem  de 
irigat, gazon, arbori ornamentali. 
Dorim  să  mai  amenajăm  niște 
trotuare și parcarea pentru mașini 
de  la  liceul  din  Recaș,  ceea  ce 
constituie  lucrări  de  mai  mică 
anvergură.  În  celelalte  sate  am 
finalizat  asfaltarea  drumurilor 

de  legătură.  Iar  o  investiție 
dragă  mie  o  reprezintă  piața 
agroalimentară,  construită  după 
standarde  europene,  o  investiție 
care  ne  aparține  și  cu  care 
mă  mândresc.”  De  asemenea, 
localnicii sunt mulțumiți de rea-
lizările  administrației,  spunând 

că  „înainte  nu  s-a  făcut 
mai  nimic,  dar  acum  s-au 
realizat  multe  lucruri”.  Într-
adevăr,  unii  locuitori  mai 
resimt  anumite  nevoie  sau 
au  anumite  nemulțumiri. 
Nu  toate,  însă,  depind  de 
administrația  locală,  iar  cele 
care  depind  nu  se  pot  face 
chiar  cum  s-ar  dori  și  din 
partea  oficialilor.  În  ansam- 

blu,  oamenii  sunt  mulțumiți  de 
starea  infrastructurală a orașului 
și  de  prestația  administrației 
publice. Singurul lucru care mâh-
nește  populația  este  atitudinea 
mai puțin civică a unor locuitori 
care  neglijează  curățenia,  fapt 
pentru care fac apel la bunul simț 
al concetățenilor lor.

a  Herneacova,  iubitorii  de 
sporturi extreme și aventură vor 

putea, odată  cu venirea  sezonului  cald, 
să  își  elibereze  adrenalina  în  parcul  de 
distracții cu tiroliană. Pe lângă plimbările 
cu  bicicleta  și  echitație,  pasionații  se 
vor  putea  bucura  și  de  senzații  tari  în 
pădurea Domeniului Herneacova.

Noi aventuri la 
Herneacova!

L

A

Primăria și Consiliul Local al orașului 
Recaș vă urează tuturor o primăvară 

frumoasă, iar doamnelor
 „La mulți ani!”
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NICOLAE BALCESCU

Viorel BĂLAN - Primar al comunei Nicolae Bălcescu

Constanța

)

„Îmi doresc pentru toate doamnele și domnișoarele tot ce e 
mai frumos, bucurie în primul rând și sănătate!”

doresc pentru toate doamnele şi domnişoarele tot ce 
e mai frumos, bucurie în primul rând, şi sănătate, şi 
să aibă parte de tot ce e mai frumos, să fie iubite de 
către soţi şi copii şi să fie respectate de societate. Şi 
ca atare, am petrecut de ziua lor, ca în fiecare an, cu 
mult  drag. Am organizat  în  cinstea  lor  o  activitate 
frumoasă la Căminul cultural din localitatea Nicolae 
Bălcescu, şi de asemenea le-am sărbătorit şi în satul 
Dorobanţu,  în  ambele  sate  au  fost  peste  o  sută  de 
persoane. Totodată,  întotdeauna  şi  cu orice ocazie, 
transmit oamenilor un gând bun şi le doresc să aibă 
un an mai fericit. În plus, noi fiind la ţară, mă gândesc 
să  avem  recolte  bune  şi  tot  ceea  ce  ne  trebuie,  să 
avem înţelegere între noi şi să fim mai apropiaţi, iar, 
nu în ultimul rând, să avem încredere în Dumnezeu 
că  lucrurile  vor merge  spre mai  bine!”,  a  transmis 
primarul Viorel Bălan.

n  luna  Mărţişo-
rului, când natura 

renaşte, iar lucrurile bune 
se  adună,  am  pornit  şi 
spre  comuna  Nicolae 
Bălcescu  din  judeţul 
Tulcea,  pentru  a  vedea 
ce mai face administraţia 
locală  şi  cu  ce  planuri 

a  început  primăvara.  Înainte  de  toate,  luna martie 
este o sărbătoare a celor mai frumoase fiinţe create 
de Dumnezeu, simbol al gingăşiei şi al bunătăţii, o 
sărbătoare a femeilor din întreaga lume. Cu aceste 
gânduri  frumoase am început dialogul cu primarul 
Viorel Bălan, care a dorit să transmită gândurile sale 
bune tuturor doamnelor din comună, dar şi cititoarelor 
jurnalului nostru. “Cu ocazia zilei de 8 martie, îmi 

Lucrările continuă în comuna Nicolae Bălcescu
L

Pagină realizată de Ada MAXIM

a  Nicolae  Bălcescu 
lucrările continuă în ritm 

susţinut,  comuna  fiind  în  plină 
transformare  prin  realizarea  de 
lucrări menite să îmbunătăţească 
nivelul  de  trai  al  locuitorilor. 
De  exemplu,  printre  lucrările 
derulate în această perioadă, cele 
mai importante sunt introducerea 
canalizării în satele Dorobanţu şi 
Nicolae  Bălcescu,  şi  asfaltarea 
străzilor din comună, cu bani din 
proiecte  guvernamentale.  Aflat 
la  cârma Primăriei  de mulţi  ani, 
primarul  Viorel  Bălan  spune 
că  demarează  proiecte  în  urma 
discuţiilor  purtate  cu  cetăţenii, 
deoarece  nu  uită  niciodată  că 
datorită  oamenilor  satului  ocupă 
această  poziţie.  “Ceea  ce  simt 
eu  că  e  nevoie  pentru  Nicolae 
Bălcescu,  simt  şi  cetăţenii.  Este 
o  comuniune  între  primar  şi 
cetăţeni  în  a  pune  în  aplicare 
proiectele  pe  care  le  avem. Am 
putut  realiza  multe  proiecte  cu 
fonduri  din  bugetul  local  sau 
finanţări  obţinute,  dar  trebuie  să 

Î

privim spre viitor, iar canalizarea 
şi  asfaltarea  sunt  primordiale”. 
Printre  realizările  administraţiei 
conduse  de  primarul  Viorel 
Bălan  se  numără:  modernizarea 
drumului de exploatare – proiect 
finanţat  din  fonduri  PNDR; 
Montarea  de  pavele  şi  borduri 
în  satul  Dorobanţu  –  proiect 
finanţat  din  bugetul  local; 
Lucrări  de  construire  şi  finisaje 
la Biserica din satul Dorobanţu – 
proiect finanţat din bugetul local; 
Consolidarea  şi  reabilitarea 
clădirii  Liceului  I.C.Brătianu 
–  proiect  finanţat  din  fonduri 
de  la  Inspectoratul  Şcolar 
Judeţean  Constanţa;  Lucrări 
de  modernizare  la 
Căminul  Cultural  N. 
Bălcescu  -  proiect 
finanţat  din  bugetul 
local;  Asigurarea 
transportului  până, 
şi  de  la  unităţile  de 
învăţământ  pentru 
elevii  care  au 
domiciliul  în  comună 

(IAS N.Bălcescu, IAS Dorobanţu 
şi  Mihail  Kogălniceanu); 
Acordarea de sume pentru diverse 
evenimente:  18  ani  (150  lei), 
prima căsătorie (500 lei) şi 50 ani 
de căsătorie (300 lei); Acordarea 
de  ajutoare  de  urgenţă  pentru 
acoperirea  nevoilor  de  bază  ale 
familiei  sau  persoanei  singure 
aflată în situaţie de necesitate sau 
chiar  risc  din  cauza  diferitelor 
probleme;  Acordarea  de 
ajutoare de înmormântare pentru 
decedaţii  care  reprezintă  cazuri 
sociale;  Acordarea  de  burse  de 
merit  elevilor  din  unităţile  de 
învăţământ  preuniversitar  pentru 
rezultatele la învăţătură.
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SÂNMIHAIU ROMÂN

Viorel MĂRCUȚI - Primar al comunei Sânmihaiu Român

Noi proiecte au fost date spre aprobare

Timiș

a  22  februarie  a  avut  loc  cea  de-a  XX-a  sesiune 
ordinară, cu caracter jubiliar a Adunării generale a 

Asociației Comunelor din România,  unde a  fost  invitat  și 
edilul comunei Sînmihaiu Român. Domnul primar Mărcuți 
a  luat  parte  la  întâlnirile  cu  omologii,  unde  au  schimbat 
idei  referitoare  la administrațiile  locale. La adunare a  fost 
prezent  și domnul prim-ministru Sorin Grindeanu. Printre 
alte aspecte importante de discutat, edilii au avut răgazul de 
a imortaliza momentul în câteva fotografii.

8 Martie - Ziua Internațională a Femeii - îmi oferă prilejul de a ura 
tuturor femeilor și celor din comuna Sânmihaiu Român: 

La mulți ani fericiți! 
De asemenea, tuturor cetățenilor comunei le urez o primăvară 

frumoasă!

cum  o  sută  de  ani,  în  Sînmihaiu  Român  locuiau  o  majoritate 
covârșitoare de etnici români și mai puțini nemți și maghiari. Se pare 

că înaintea instalării administrației otomane, această așezare a fost condusă de 
un chinez sau cneaz român, aici locuind circa două mii de persoane. Satul este 
atestat documentar în 1327, sub numele de Sanctus Michael, însă unii istorici 
sunt sceptici că ar fi vorba despre Sînmihaiu Român al nostru, îmbrățișând 
ideea că ar fi vorba despre Simiai Lokve, aflat lângă Alibunar. Nu cu mult după 
instaurarea administrației habsburgice, localitatea a fost arondată districtului 
Timișoara,  cercului Parța, despre care  se  spunea că asigură hrana capitalei 
Banatului.  Comuna  este  străbătută  de  canalul  Bega,  în  anul  1732  trecând 
pe aici prima navă pe relația Timișoara-Panciova (Bega-Tisa-Dunăre). Una 
dintre cele șase ecluze de pe canal se află la intrarea în sat dinspre Timișoara. 
Ecluza,  construită  în  anul  1909,  va  fi  supusă  unor  lucrări  pentru  repunere 
în  funcțiune  în  viitorul  apropiat.  Pe  dolma  dreaptă  a  canalului,  o  pistă  de 
biciclete face legătura între cele două orașe bănățene.

una trecută, edilul comunei a făcut o scurtă 
călătorie  la  București.  La  întoarcere  a 

adus cu dumnealui și o serie de vești bune pentru 
localnici, pe care a dorit să le împărtășească tuturor 
prin intermediul paginii oficiale de Facebook:

„Cu ocazia deplasării la București, am depus 
la MDRAP spre aprobare 4 inițiative de proiect în 
cadrul  programului  PNDL  (Programul  National 

de  Dezvoltare  Locală)  care  vizează  continuarea 
extinderii rețelei de apă și canalizare, modernizarea 
instalației  de  iluminat  public,  cu  lămpi  cu  led, 
mult mai economice, modernizarea drumurilor din 
interiorul comunei noastre (aproximativ 15 km) și 
reabilitarea sistemului de colectare a apei pluviale 
pe aproximativ 40 km (șanțuri betonate, acoperite 
cu grilaj de beton, cu armătura).

L

Adunarea generală a Asociației 
Comunelor din România

L

Din albumul Banatului Istoric
A

Pagină realizată de Jovana STAN

Primarul comunei noastre alături de premier și de bunul 
său prieten Ilie Todașcă, primar al comunei Săcălaz.
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FÂRLIUG Caraș-Severin

„Din birou e mai greu să rezolvi problemele!”

Sfatul medicului
P

ătul  să  tot  aș-
tepte  ajutor  de 

la instituția cu atribuții în 
domeniu, domnul primar 
al  comunei  noastre  a 
chemat  în  ajutor  fiii 
satului  și  Ocolul  Silvic 
Bocșa  Montană  pentru 
a  rezolva  problema  dru-
mului  județean din zonă. 

Astfel, la recenta noastră întâlnire cu domnul primar 
Ioan Borduz, am aflat că, începând de miercuri, 22 
februarie,  se  poate  circula  pe  drumul  care  unește 
Fârliugul  de Valeapai. Acesta  este  neasfaltat  de  la 
Vârful Duleului în Valeapai și până în Ramna, dar 
acum pot circula și autoturisme, în condiții mai bune 
decât în ultima perioadă. „În fapt – ne-a spus domnia 
sa - din pricină că pe secțiunea respectivă au circulat 
utilaje și  tractoare, odată cu dezghețul pământului, 
secțiunea  s-a  transformat  în  mocirlă,  făcând 

S impracticabil  drumul.  După  ce  a  apărut  articolul 
în  paginile  ziarului,  șeful  Ocolului  Silvic  Bocșa 
Montană, alături de brigadier au venit la Primărie și, 
alături de reprezentantul „Duleului” ne-am deplasat la  
fața  locului.  Trebuie  menționat  că  nu  din  cauza 
utilajelor  de  exploatări  forestiere  s-a  întâmplat 
ceea ce s-a întâmplat. E o zonă de circa 60 de metri  
care  s-a  transformat  în  mocirlă.  Cu  eforturi  nu 
prea  mari,  pe  cheltuiala  noastră  s-a  îndreptat 
drumul  în  acea  zonă  –  lucru  pe  care-l  putea  face 
doamna  director  de  la  „Direcția  de  Administrare 
a  Domeniului  Public  și  Privat”.  Dacă  venea  la 
Primărie, sunt convins că primea sprijinul nostru, așa 
cum cred că l-ar primi de la toți primarii. Din birou e 
mai greu să rezolvi problemele de acest gen. Nu am 
fost sunați, nici nu am primit vreun reprezentant. De 
șase ani sunt semnele de circulație ale lor la noi. Am 
dori s-o informăm pe doamna director despre ce am 
făcut, dar e greu de comunicat cu dânsa”,  a conchis 
domnul primar, în finalul dialogului nostru.

Ioan BORDUZ - primar al comunei Fârliug

rimele  simptome  care  vă  pot  spune  că  aveţi  în  corpul  dumnea- 
voastră  paraziţi  vii  constituie: miros  neplăcut  din  gură,   alergie 

(erupţii  cutanate,  lăcrimarea  ochilor,  curgerea  nasului),  răceli  frecvente, 
durere  în  gât,  congestie  nazală,  oboseală  cronică  (obosiți  repede,  indiferent 
cu ce nu v-ați ocupa), dureri de cap frecvente, constipație sau diaree, dureri 
în  articulaţii  şi muşchi,  nervozitate,  insomnie  şi  lipsa  de  poftă  de mâncare, 
cearcăne, pungi sub ochi. În cazul în care ați observat măcar 2 dintre simpto- 
mele  enumerate  la  dumnea-voastră  în  organism  fără  îndoială  sunt  prezenți 
viermii paraziți.                                                            

Dr. Carmen POPESCU

Să învățăm a râde!

George S. Clason este cel care a scris „Cel mai bogat om din Babilon”, o 
carte de succes, care a inspirat foarte mulți oameni bogați. Autorul pornește de 
la ideea că prosperitatea unui popor este proporțională cu prosperitatea fiecărui 
individ în parte. Sau poate că suma credințelor  indivizilor dau credința unui 
popor, cu o marjă de eroare acceptată bineînțeles. Luna aceasta vă prezentăm 
cele  cinci  legi  ale  aurului,  așa  cum au  fost  gândite  de Clason:  „1. Aurul  se 
revarsă cu dărnicie asupra celui care pune deoparte nu mai puţin de o zecime 
din câştigul său pentru a crea o avere considerabilă nu numai pentru viitorul 
său,  dar  şi  pentru  cel  al  familiei  sale.  2. Aurul  lucrează  cu  sârg  în  folosul 
stăpânului său înţelept, care ştie cum să-1 administreze într-un mod profitabil, 
astfel încât acesta se înmulţeşte precum se înmulţesc animalele pe câmpii. 3. 
Aurul cere protecţia unui stăpân prevăzător care îl investeşte numai sub stricta 
supraveghere a unor oameni înţelepţi, ce ştiu cum să-1 administreze. 4. Aurul 
zboară printre degetele celui care îl investeşte în afaceri sau în obiective cu care 
nu este prea bine familiarizat sau care nu se bucură de aprobarea înţelepţilor în 
acest domeniu. 5. Aurul fuge din calea celui care urmează sfaturile înşelătoare 
ale  escrocilor  şi  şarlatanilor  sau  din  calea  celui  care  îl  investeşte  în  dorinţe 
nechibzuite şi aventuroase.” Desigur că veți ști să citiți printre rânduri și veți 
înțelege în legile aurului reguli de bun simț ale jocului economic.

„Decât să înduri sărăcia, mai bine îi găsești un leac” Asociația Primăriilor 
din Banatul Istoric 
îi urează domnului 

primar Ioan Borduz, cu 
ocazia aniversării 
zilei de naștere, 
multă sănătate, 
forță de muncă 

și gând bun! 
La mulți ani,

 stimate prieten!

Marele scriitor irlan- 
dez George Bernard  Shaw 
a  fost  invitat  ca  punct  de 
atracție  la masa  unor  aris- 
tocrați. Amfitrioana, cunos-
cută  pentru  inteligența  sa 
cam  șubredă,  făcu  impru-
dența să-l întrebe: 

- Spuneți-mi, vă rog: 
am auzit că peștele regene-
rează  materia  cenușie.  Ce 
pește  mă  sfătuiți  să  con-
sum?

- Balenă ! - răspunse 
prompt Shaw.
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Dorin BIRDEAN - Primar al comunei Checea

Primarul nu se dezminte

Timiș

Odată cu venirea primăverii suntem și noi mai activi, mai energici 
și plini de viață. Sper din tot sufletul ca și această primăvară să marcheze 
începutul unor noi proiecte și noi izbânzi. Vă doresc tuturor cetățenilor și 
tuturor cititorilor Micului Jurnal al Primăriilor o primăvară frumoasă,  
caldă și rodnică! De asemenea, doamnelor și domnișoarelor le doresc toate 
cele bune, să fie iubite și prețuite de cei dragi lor!

Tuturor o primăvară frumoasă!

Prevenția - factor major 
în medicina veterinară
Î

CHECEA

n  medicina  modernă  de  teren, 
prevenirea  unor  maladii  cum  ar 

fi  cele  produse  de  virusuri,  bacterii  sau 
chiar  paraziți,  este  un  factor  primordial, 
fiind  apanajul  personalului  veterinar,  dar 
în  aceeași  măsură  și  a  proprietarilor  de 
animale.  De  aceea  prevenirea,  pe  lângă 
că  este  mai  ieftină,    vă  scutește  uneori  de 
stresul financiar și umanitar, în consecință nu 
refuzați personalul de specialitate care vrea 
să  vă  vaccineze  animalele  din  gospodărie 
pentru următoarele boli:

- pseudopestă aviară - păsări,
- rabie - câini și pisici,
- antrax - cabaline, ovine, bovine,
- test T.B.C. - bovine,

Ca  atare 
conlucrarea  civi- 
lizată  și  pro-
fesionistă poate fi 
benefică, în egală 
măsură,  pentru 
ambele tabere.

Med. Vet. Vasile VIȘĂOAN

nul trecut a venit cu multe rezultate pentru 
comuna Checea,  printre  care  și  o  serie  de 

străzi  asfaltate.  La  finele  anului,  au  avut  loc mai 
multe  lucrări  de  asfaltare,  astfel  că  acum comuna 
arată altfel. De-un drag să te plimbi pe străzile din 
Checea!  De  asemenea,  trebuie  să  știți  că  au  fost 
repartizate  sumele  pentru  echilibrarea  bugetului 
de  către  Consiliul  Județean  pentru  primăriile  din 
Timiș.  Comunei  Checea  i-au  fost  alocate  sumele 
de 95.000 lei pentru drumuri și  379.000 lei pentru 
echilibrarea bugetului local.

A

Salariații sezonieri nu mai plătesc 
impozitul pe venit

Jovana STAN

ncepând  cu  luna  februarie,  persoanele  angajate  în 
baza unui contract de muncă, încheiat pe un an de zile 

cu  firmele  din  sectorul  turistic,  restaurante  şi  alimentaţie 
publică ce desfăşoară activităţi  sezoniere, vor fi scutite de 
la  plata  impozitului  pe  venit,  de  16%.  Vă  reamintim  că, 

potrivit  art.  60  din  Codul 
fiscal,  mai  sunt  scutiţi  de  la 
plata  impozitului  pe  venit 
următorii contribuabili:

-  persoanele  fizice  cu 
handicap  grav  sau  accentuat, 
pentru  veniturile  realizate 
din:  activităţi  independente, 

realizate în mod individual şi/sau într-o formă de asociere; 
salarii şi pensii; activităţi agricole, silvicultură şi piscicultură.

-  persoanele  fizice,  pentru  veniturile  realizate 
din:  venituri  din  salarii  şi  asimilate  salariilor    ca  urmare 
a  desfăşurării  activităţii  de  creare  de  programe  pentru 
calculator (mai pe scurt, programatorii)

-  persoanele  fizice,  pentru  veniturile  realizate  din 
salarii  şi  asimilate  salariilor  ca  urmare  a  desfăşurării 
activităţii  de  cercetare-dezvoltare  aplicativă  şi/sau  de 
dezvoltare tehnologică.

Î
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CRUCEA

Gheorghe FRIGIOI - Primar al comunei Crucea

„La mulți ani doamnelor, domnișoarelor și tuturor mămicilor!”

Constanța

Pagină realizată de Ada MAXIM

P

Primarul Gheorghe Frigioi, prezent la Adunarea generală a AcoR

Î

S

rimăria  Comunei  Cru-
cea  anunță  începerea 

înscrierilor  la  cursuri  gratuite  de 
calificare  profesională  în  cadrul 
unui  proiect  transfrontalier.  Este 
vorba  despre  cursuri  pentru 
îngrijitor  de  bătrâni  la  domiciliu 
– 30  locuri disponibile, şi asistent 
personal  pentru  persoanele  cu 
handicap  –  15  locuri  disponibile. 
Înscrierile se fac la Primăria Crucea, 
iar  prioritate  au  persoanele  care 
provin  din  familii  monoparentale 
sau care au mai mult de doi copii. 
Cei interesaţi trebuie să aibă vârsta 
de minim 20 de ani, să fi absolvit 
cel  puţin  opt  clase  şi  să  aibă 
domiciliul în comuna Crucea.

rimăvara, anotimpul renaşterii, al trezirii la viaţă, face din 8 Martie, 
ziua cea mai plină de feminitate, zâmbete şi căldură sufletească. O 

primăvară însorită doreşte tuturor reprezentantelor sexului frumos, Primăria 
şi Consiliul local al comunei Crucea, în frunte cu domnul primar, Gheorghe 
Frigioi. „Într-adevăr, ochii femeii iubite sunt marginea lumii! La mulți ani 
doamnelor, domnișoarelor și tuturor mămicilor! Vă doresc o primăvară 
frumoasă, plină de bucurii și împliniri pe toate planurile!”, a transmis edilul 
din Crucea.

n comuna Crucea, în ultimii ani, s-au realizat mai multe proiecte 
atât în educaţie, cât şi programe sociale. S-a construit o grădiniţă 

nouă, care a devenit funcţională în toamna trecută, unitatea de învăţământ 
fiind dotată şi utilată la standarde europene. De asemenea, Primăria are 
în vedere derularea unui proiect de extindere cu patru săli de clasă a 
liceului din localitate, ceea ce înseamnă o investiţie de circa 500.000 de 
euro. În ceea ce priveşte programele sociale, la Stupina funcţionează un 
cămin pentru bătrâni, unde persoanele în vârstă beneficiază de condiţii 
foarte bune de şedere.  „Este necesar să derulăm investiţii utile pentru 
comunităţile noastre, să dispară această discrepanţă mare dintre oraşe 
şi mediul rural. Pentru anul în curs, dorim să continuăm cu investiţiile 
aflate în derulare. În plus, ne dorim să reabilităm trei drumuri comunale, 
şi anume DC 70, 71 şi 72, care sunt pietruite, dar vrem să facem mai 
mult  de  atât.  Este  un  proiect  pe  care  vrem  să  îl  realizăm  cu  fonduri 
guvernamentale, prin Planul Naţional de Dezvoltare Locală. Continuăm 
să  accesăm  fondurile  europene,  pentru  că  bugetul  propriu  nu  poate 
susţine  lucrările  mari“,  explică  primarul  Gheorghe  Frigioi.  Primăria 
Crucea  intenţionează să asfalteze  şi mai multe drumuri  în  localităţile 
Băltăgeşti şi Gălbiori.

ute de primari din toată țara și-au dat întâlnire 
la București, la finele lunii trecute. Asociația 

Comunelor  din  România  a  convocat  Adunarea 
generală  în  cea  de-a  XX-a  sesiune  ordinară,  cu 
caracter  jubiliar,  precum  și  Consiliul  director  în 
ședință ordinară pe semestrul I/2017, în perioada19 
-  22  februarie.  De  la  eveniment  nu  a  lipsit  nici 
primarul  comunei  Crucea,  domnul  Gheorghe 
Frigioi. S-a discutat  despre problemele  actuale  ale 
administrației publice  locale, dar  și  despre bugete, 
incompatibilități,  proiecte  sau  surse  de  finanțare. 
Primarii  au  solicitat  în  plen  deblocarea  axelor  şi 
programelor cu finanţare europeană, mai ales în ceea 
ce  priveşte  proiectele  de  infrastructură:  alimentare 
cu apă, canalizare, drumuri. De asemenea, se doresc 
modificări  legislative, mai  ales  la Legea educaţiei, 

Legea  finanţelor  publice,  Legea  auditului  fiscal, 
Legea  administraţiei  publice.  Primarii  au  mai 
atacat  şi Legea  salarizării,  solicitând  să fie plătiţi 
corespunzător  pentru munca,  dar mai  ales  pentru 
responsabilităţile pe care le au. 

Cursuri gratuite de calificare 
profesională la Crucea
P

Investiții la start în comuna Crucea
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MASLOC Timiș,

a  în mai  toate  comunele  județului,  și  în Mașloc 
o prioritate primă o reprezintă asfaltarea străzilor. 

Anul  trecut  a  fost  un  an  bun  din  punct  de  vedere  al 
investițiilor  în  infrastructură. Și nu vorbim despre  lucrări 
mici, ci despre 15 km de drumuri asfaltate, dintre care nouă 
kilometri doar în satul Alioș. „În ultimii 25 de ani nu s-au 
făcut decât foarte puţine lucrări pentru satul Alioş. Acum 
reuşim să îmbunătăţim serios infrastructura”, spune domnul 
primar  Ionel  Lupu.  Finanțările  pentru  realizarea  acestor 
lucrări  infrastructurale  au  fost  obținute  prin  intermediul 
Programului Național pentru Dezvoltare Locală.

Jovana STAN

„La mulți ani doamnelor și domnișoarelor!”
Ionel LUPU - primar al comunei Mașloc

Din partea mea, din partea Primăriei și a Consiliului Local Mașloc 
le urez tuturor doamnelor și domnișoarelor, în special mamelor, un 

călduros „La mulți ani!” 
Ne apropiem de momentul echinocțiului de primăvară, care marchează 

începutul primăverii astronomice. 
Sper ca acest început de primăvară să vă aducă numai bucurii și 

împliniri!

omuna  Mașloc  (Timiș)  este  formată 
din  satele  Mașloc,  Alioș  și  Remetea 

Mică.  Populația  este  de  aproximativ  2300  de 
locuitori,  conform  ultimului  recensământ. 
Ceea ce trebuie să știți despre Mașloc: l Este 
atestată  documentar  în  anul  1326,  cu  numele 
de  Makalaka.  l În  1332  este  amintită  pe 
locul actual al satului Alioș sau – Elleusfalva, 
existența unui preot român, Martin. l În 1561 
apare  ca  localitate părăsită. l Remetea Mică 
a  fost  distrusă  de  turci,  în  timpul  ocupației 
dintre  sec.  XVI-XVII. l Așezarea  primește 
denumirea  de  „Blumenthal“    adică  „Satul 
florilor“,  în 1770, când coloniștii germani din 
zona Pădurea Neagră construiesc aici 90 de case. 
l Pe ruinele vechiului sat Remethe, distrus de 
către turci, se înființează două localități rurale 
pentru  germani:  Königshof  și  Greifenthal  în 
anul  1773.  l În  1893  satul  Remetea  Mică 
apare  ca  fiind  proprietatea  lui  Petru  Parison. 
l În 1912  trei locuitori din Fibiș ajung acasă 
teferi  în  urma  naufragiului  pachebotului 
Titanic.  l În  1970  în  Remetea  Mică  se 
așază  aici  ucraineni  veniți  din  Maramureș, 
în  prezent  fiind  principala  minoritate  etnică.  
l majoritatea  locuitorilor  sunt  ortodocși, 
existând și penticostali, ortodocși de  rit vechi 
și romano-catolici.

Lucrări infrastructurale C

Comuna Mașloc în câteva rânduri

C

Jovana STAN

Ce trebuie să știți despre 
contractul de arendă

Ce trebuie să conțină, cum 
se înregistrează și cine 

încasează subvenția la APIA 
ontractul  de  arendă  este  documentul  în  baza 
căruia  se  face  arendarea  bunurilor  agricole. 

Cel mai  frecvent,  contractul  de  arendă  se  încheie  pentru 
terenurile  agricole,  inclusiv  pășuni,  livezi  sau  plantații 
viticole, dar poate fi încheiat și pentru animale, construcții 
sau utilaje agricole. El este  foarte  important pentru că el 
stipulează  exact  înțelegerea  dintre  proprietar  și  arendaș. 
El  are,  de  regulă,  o  anumită  formă,  iar  un  model  de 
astfel  de  contract  puteți  solicita  la  Primărie  sau  la  un 
birou notarial. Dacă nu aveți contract-tip, dar  și  în cazul 
în  care  el  există  pentru  a  fi  completat,  aveți  grijă  ca  el 
să  conțină,  obligatoriu,  următoarele  elemente  stipulate 
foarte clar și conform cu realitatea:– părțile contractante 
și domiciliul sau sediul acestora: – obiectul contractului, 
complet și precis determinat; obiectul contractului trebuie 
să cuprindă descrierea amănunțită a tuturor bunurilor 
agricole arendate, inventarul acestora și planul de situație 
al terenurilor; – obligațiile fiecăreia dintre părți, expres 
și complet menționate; – durata arendării; – arenda, 
modalitățile și termenele de plată a acesteia; – răspunderile 
fiecărei părți; orice suprafață de teren sau orice alt bun 
agricol ce se va reține de către proprietar, uzufructuar sau 
deținător legal se vor specifica separat în contract; – alte 
clauze convenite de părți și permise de lege.

 Ing. Lavinia PETRESCU

C
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TRAIAN VUIA
„Să păstrați primăvara mereu în suflet!”

Vasile PETRUESCU - primar al comunei Traian Vuia

Timiș

Pagină realizată de Jovana STAN

A

ă invităm să luați o mica 
pauză  din  activitățile 

cotidiene  și  să  vă  relaxați  puțin 
în  comuna  noastră,  care  are  ce 
arăta!

Desigur,  vom  începe  prin 
a  vă  prezenta muzeul  celui  care 
ne-a dat și numele, personalitate 
marcantă  a  evoluției  aviației 
mondiale,  Muzeul  Traian  Vuia. 

Acesta se află în satul cu același 
nume  și  este  deschis  din  2012, 
ca  omagiu marelui  inventator  și 
pionier al aviației mondiale. Chiar 
cum intri în încăperea principală 
se  află  un  model,  realizat  la 
scara 1:1, funcțional, al primului 
aparat de zbor din istoria aviației. 
Pe 18 martie 1906 la Montesson, 
lângă  Paris,  aparatul  Vuia  I  a 
fost primul mai greu decât aerul, 
echipat  cu  sisteme  proprii  de 

notimpurile se succed, precum vârstele noastre. Primăvara este 
precum tinerețea noastră, caldă, proaspătă, energică.  Eu vă doresc, 

dragi localnici ai comunei Traian Vuia și ai satelor aparținătoare, Sudriaş, 
Traian Vuia, Jupani, Susani, Săceni, Surducu Mic, să păstrați primăvara 
mereu în suflet! 

Să fiți veșnic tineri și veseli! Iar doamnelor,  fiindcă în luna martie e 
ziua lor, le urez un călduros la mulți ani și multă sănătate!

Obiective turistice în comuna noastră
decolare,  propulsie  și  aterizare 
care  s-a  ridicat  de  la  sol.  După 
o accelerație pe o distanță de 50 
de  metri,  aparatul  s-a  ridicat  la 
o  înălțime de aproape un metru, 
pe o distanță de 12 m, după care 
elicele  s-au  oprit  și  avionul  a 
aterizat.  De  asemenea,  veți  găsi 
copii  ale  schițelor  realizate  la 
Paris  și  fotografii  din  timpul 
primului  zbor.  Bineînțeles,  veți 
găsi  și  o  serie  de  documente 
ce  fac  referire  la  viața  și  opera 
marelui Traian Vuia. Pentru mai 
multe,  însă,  vă  invităm  să  ne 
vizitați!

Lacul  Surduc  sau  cel 
mai  mare  lac  din  Timiș  este 
una  dintre  destinațiile  turistice 
importante  ale  județului.  Mulți 
timișeni  se  relaxează  aici,  însă 
puțini știu istoria acestuia. Noi vă 
vom spune-o. Începem prin a vă 
spune că este un lac de acumulare 
și  are  o  suprafață  de  460  ha. 
Este,  nu  doar  munca  naturii,  ci 
o  construcție  a  comunismului. 
Construcția  barajului,  la  195 
m  deasupra  nivelului  mării,  a 
început  în  1972,  iar  acumularea 
în  1996,  în  1997  atingând 

aproape  25  de  milioane  metri 
cubi de apă. Mai târziu, în 1981, 
este proiectat pentru acumularea 
unui volum de 51 de milioane de 
metri cubi de apă. 

Rațiunea  lacului  de 
acumulare  este  de  a  asigura  cu 
apă  potabilă  zona  Timişoara, 
apărarea  împotriva  inundaţiilor 
şi,  bineînteles,  are  și  un  scop 
turistic.

Cu  siguranță  cunoașteți 
că nu este o zonă turistică foarte 
dezvoltată,  însă  acest  lucru  a 
intrat deja în atenția autorităților. 
Nu  ezitați  însă  să  vizitați  lacul, 
pentru  că  încurajarea  turismului 
românesc  trebuie  să  vină  și  din 
partea noastră. 

Noi  vă  mai  spunem  că 
la  Surduc  are  loc  Festivalul 
AeroNautic  Show,  dedicat 
domeniilor  aerian  şi  nautic  și 
că  se  organizează  concursuri 
de  înot.  Mai  mult  decât  atât, 
în  vecinătatea  lacului  se  află  şi 
Mănăstirea  Fârdea,  o  aşezare 
monahală  recent  înfiinţată. 
Mai  exact,  în  anul  2001,  cu 
binecuvântarea  Mitropolitului 
Nicolae Corneanu.

V
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CUMPANA
„Însăși viața depinde de voința unei singure femei: mama!”

)

Constanța

Dragobetele, sărbătorit 
la Cumpăna

Pagină realizată de Ada MAXIM

Bugetul, dezbătut la Primăria Cumpăna

R

a în fiecare an, Primăria şi Consiliul Local 
al  comunei  Cumpăna  au  sărbătorit,  în 

8  martie,  “Ziua  Internaţionala  a  Femeii”,  în  Sala 
Casei  de  Cultură.  Voia  bună  a  fost  susţinută  de 
Formaţia  “AMIGO”  din  Cumpăna,  de  Ansamblul 
folcloric  “Româncuţa”  din  localitate,  precum  şi  de 
actriţa  Mirela  Pană,  alături  de  un  meniu  adecvat. 
“Primăvara dăm curs visurilor, pasiunilor şi mai ales 
planurilor care încet, încet se transformă din muguri, 
în flori, fructe şi, de ce nu, putem să le considerăm 
esenţa vieţii noastre. Însăşi viaţa depinde de voinţa 
unei  singure  femei:  mama.  Datorită  ei  deschidem 
ochii spre lume şi soare. Ea este căldură şi siguranţă. 
Mama este cea care ne face oameni, aşezând temelia 
caracterului  nostru. Mi-am propus  ca  această  zi  să 

fie un prilej de bucurie, să simţim mai puţin apăsarea 
grijilor  şi  să  ne  umplem  gândurile  şi  sufletele  de 
căldură, şi sper că am reuşit acest lucru”, a transmis 
primarul comunei Cumpăna, doamna Mariana Gâju.

Cursuri de calificare pentru cumpăneni

onsiliul Local Cumpăna, prin 
doamna primar Mariana Gâju 

alături de Maestrul Liviu Manolache, 
locuitor  al  comunei,  au  organizat,  în 
24  februarie,  spectacolul  folcloric 
intitulat  “De  Dragobete  -  Iubeşte 
Româneşte!”  Începând  cu  ora  17,  în 
sala de spectacole a Casei de Cultură a 
avut loc un minunat spectacol susţinut 
de  membrii  Ansamblului  Folcloric 
“Muguraşii  Cumpenei”,  Şcoala  de 
Dans  “Laura Bogorodea”,  Şcoala  de 
“Balet Nicolae Spirescu”, Ansamblul 
“Kardelen”, alături de soliştii Cătălin 
Câmpanu,  Ştefania  Luzinschi  şi 
Elena Iordan. Au încântat asistenţa şi 
Ileana Şipoteanu, Mirela Pană, Emilia 
Plătică,  Ionuţ  Dulgheriu.  În  cadrul 
spectacolului a avut loc un eveniment 
caritabil intitulat „Iubeşte româneşte! 
- Mărţişor  pentru  Luiza”,  eveniment 
dedicat  unei  eleve  a  Liceului 
Tehnologic  „Nicolae  Dumitrescu”, 
din  clasa  a  V-a,  care  se  află  într-o 
luptă cu o boală necruţătoare.

Ec. Mariana GÂJU - Primar al comunei Cumpăna

C

rimăria  Cumpăna  anunţă  lansarea  unui  proiect  prin 
care  locuitorii  cu  vârste  peste  55  de  ani  se  pot  califica  în 

meseriile: administrator de pensiune, babysitter, instalator tehnico-
sanitare, agent de pază, brutar/patiser. Este vorba despre proiectul 
“ACTIVE”, finanţat prin Programul de Cooperare Transfrontalieră 
INTERREG V-A, România - Bulgaria 2014-2020, Axa prioritară 4, 
“O regiune calificată și incluzivă”, perioada de implementare fiind 
de 18 luni (în prezent se află în perioada de precontractare). Primăria 
Cumpăna  este  parteneră  în  proiect  alături  de  Primăria  comunei 
Tuzla,  Primăria  comunei Agigea  și  Primăria municipiului Balcic. 
În cadrul proiectului vor fi calificate câte 50 de persoane din fiecare 
localitate, din grupa de vârstă 55-70 ani, prioritare fiind persoanele 
fără  loc de muncă. Cei  interesaţi  sunt  aşteptaţi  pentru  înscrieri  la 
sediul Primăriei, zilnic între orele 9 şi 13.

C
eprezentanţii Primăriei Cumpăna au organizat o dezbatere 
publică cu privire la probleme de interes pentru administraţia 

locală.  În  cadrul  întâlnirii  cu  locuitorii  s-au  discutat  mai  multe 
teme  precum  bugetele  de  venituri  şi  cheltuieli  ale  comunei,  SC 
Salubrizare şi Gospodărire şi Clubului Sportiv “Victoria”. Pe lângă 
primarul Mariana Gâju, la acţiune au mai fost prezenţi viceprimarul 
Florin Neagu, secretarul comunei Sorin Daniel Nicolae, consilieri 
locali şi funcţionari publici din cadrul Primăriei. Şefa administraţiei 
a  prezentat  celor  prezenţi  proiectul  de  buget  pe  anul  2017  şi  a 

informat  că  veniturile 
totale  planificate  sunt  de 
42.636.462 lei, reprezentând 
8.339.170  lei  din  surse 
proprii şi 34.279.292 lei din 
surse  atrase,  menţionând 
că,  din  totalul  banilor, 
24.483.309 lei vor merge la 
capitolul investiţii.

P
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BERZOVIA Caraș-Severin

Ansamblul de dansuri 
„Berzobis”

C

Purtătoare de viață
Femeie frumoasă dai lumii lumină,
Din pântec crește iubirea în rod.
Ai pus nemurirea plămadă în tine
Și fire de viață, făcându-le-ai rod
Acum ești potir, ți-e trupul ofrandă.
Scânteia divină aprinsă-n zidire,
Bărbatul în mir slujește triada
Și-ntreaga ființă-i Dumnezeu.
Ai luat de pe stâncă tărie și rabzi

„O primăvară frumoasă în suflet!”
Ioan POP - Primar al comunei Berzovia

ată-ne stând de vorbă cu domnul primar Ioan Pop, care muncește de zor alături de echipa sa 
pentru a ridica Berzovia, pentru a dezvolta atât infrastructural, cât și cultural comuna pe care o 

conduce. Nu e ușor, dar rezultatele sunt cele care contează:
I

Domnule primar, 
ați intrat deja în cea 
de-a noua lună a man- 
datului ca edil al comu- 
nei Berzovia. Locuitorii 
așteaptă de la dumnea-
voastră ceea ce le-ați 
promis…

Și  eu  îmi  doresc,  precum  locuitorii  acestei 
comune,  să  trăim  într-o  localitate  prosperă, 
mai  dezvoltată,  mai  curată,  mai  bună.  Desigur 
că  eforturile  noastre,  ale  tuturor,  se  îndreaptă 
spre  împlinirea  acestui  deziderat.  Eu  îi  rog  pe 
cetățeni  să  aibă  răbdare  până  vom  reuși  să  imple- 
mentăm  proiectele  de  dezvoltare,  pentru  care 
așteptăm  în  momentul  de  față  finanțare.  Ceea  ce 

face Primăria Berzovia,  face  pentru  binele  întregii 
comunități și sperăm ca de acum încolo să atragem 
cât mai mult fonduri, prin care să finanțăm proiec-
tele legate îndeosebi de infrastructură.

Să înțeleg că întâmpinați dificultăți în 
accesarea acestor fonduri?

Sigur că există și dificultăți. Sunt cele pe care 
le  întâmpinăm  inevitabil,  dar  ceea  ce  contează  la 
final este rezultatul.

Ce le transmiteți locuitorilor comunei 
Berzovia și ai satelor aparținătoare, acum în prag 
de primăvară?

O primăvară frumoasă în suflet, multă sănătate 
și  împlinirea  tuturor  dorințelor!  Să  trăiască  fericiți 
alături de cei dragi!

Interviu realizat de Ioan UTURE

omuna  Berzovia  a  reu- 
șit să crească pe plan cul- 

tural în ultimele șapte luni datorită 
activității culturale intense, ce s-a 
desfășurat, dar și mulțumită noii 
administrații locale mult mai ac- 
tive și dornice de a  face ceva  în 
folosul  cetățenilor. Astfel  a  luat 
ființă, ansamblul de dansuri „Ber- 
zobis”,  la  inițiativa  mea,  perso-
nală, și a celor direct implicați în 
viața culturală a comunei noastre, 
dornici de a duce tradiția folclo-
rică  mai  departe.  Ansamblul  a 

luat  naștere  în  ianuarie,  anul 
acesta  și  este  format  din  109 
copii, cu vârste diferite, din cele 
trei  sate  Berzovia,  Gherteniș  și 
Fizeș.  S-au  format  trei  grupe, 
care fac repetiții săptămânal, sub 
atenta  coordonare  a  celor  doi 
instructori coregrafi, unul care îi 
învață pe  tineri  dansuri  sârbești, 

iar celălalt dansuri  folclorice ale 
Banatului.  Ne  bucurăm  să  fim 
într-un  număr  atât  de  mare  și, 
personal, mă mândresc cu fiecare 
în  parte.  Acum,  așteptăm  cu 
nerăbdare  să  avem  spectacole  și 
să participăm la concursuri.

Mirela BITE, 
director al Căminului Cultural

Când taie în tine durerea, cu lama,
Dar ce bucurie în suflet, ce am
Când puiul de om își caută mama!
Ești totul și-n toate aceasta-i menirea
Sădești bucurie aici pe pământ
Prin jertfa adusă primește mântuire
Din lutul cel sfânt.

    Angelina NĂDEJDE
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Oaspeti în redactia noastra

„Pentru România este importantă intrarea în zona euro în 2019!”
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Prof. univ. dr. Radu ȘUMĂLAN  

Domnule profesor, ca președinte al Partidului 
Mișcarea Populară filiala Timiș, îngăduiți-mi 
să vă întreb: În 2017 în partid vor avea loc două 
evenimente majore. Despre ce e vorba?

La  Colegiul  Naţional  al  PMP,  la  care  a 
participat  şi  Traian  Băsescu,  printre  deciziile  luate 
se  numără  validarea  regulamentului  de  organizare  
și funcționare, stabilirea datei Congresului PMP pen- 
tru  21  octombrie  2017  şi  constituirea  Ligii  Ale- 
șilor  Locali  ai  PMP.  De  asemenea,  au  fost  nu- 
miți  coordonatorii  celor  opt  regiuni  ale  Româ- 
niei  și  a  fost  stabilită  conducerea  de- 
partamentelor  de  specialitate  -  cei  care 
au  sarcina  să  monitorizeze  activi- 
tatea  Guvernului  României,  să  propună 
proiectele  de  legi,  de  interpelări,  de 
întrebări  pe  care  le  pot  formula  repre-
zentanții  PMP  în  Parlament.  Practic, 
Partidul Mișcarea Populară  își dă startul 
în ceea ce înseamnă alegerile interne. În 
acest  sens,  s-a  validat  regulamentul  de 
organizare  și  funcționare,  atât  de  necesar  pentru  a 
face alegerile  în perioada  imediat următoare. Chiar 
începând din acest moment, la nivelul organizațiilor 
județene se pot face alegeri în PMP. De asemenea, se 
va constitui „Liga Aleșilor Locali” la nivel județean 
și ne pregătim pentru un prim congres al acestei ligi, 
care  se  va  desfășura  în  24  iunie  2017,  probabil  la 
București.  În ultimul trimestru al anului,  în ziua de 
21  octombrie,  s-a  stabilit  data  Congresului  pentru 
alegerile  interne  în  PMP,  care  se  va  desfășura  în 
București.

Președintele Traian Băsescu a făcut și 
două referiri la subiecte de actualitate. Puteţi să 
exemplificaţi?

Desigur,  este  vorba  de  modificările  Codului 
Penal  şi  a  Codului  de  procedură  penală.  Traian 
Băsescu a spus că PMP nu doreşte ca modificările la 
coduri să fie făcute prin comisia juridică, unde PSD 
are o majoritate zdrobitoare, caz în care opoziţia nu 
ar avea mare lucru de făcut. PMP a solicitat, potrivit 
regulamentului celor două camere reunite, formarea 
unei comisii speciale cu doi reprezentanţi de la fiecare 
partid. Această comisie ar urma să aibă 13 membri. 
Câte doi de  la PSD, ALDE, UDMR, PNL, USR şi 
PMP, câte un senator şi un deputat de la fiecare partid 
şi  un  reprezentant  al  minorităţilor  de  la  Camera 

Deputaţilor. Astfel, opoziţia ar avea mult mai multe 
şanse de a modifica în mod real Codul Penal şi Codul 
de Procedură Penală. Este singura soluţia ca PSD să 
nu se urce cu picioarele pe coduri.

Care este poziţia PMP, prezentată de Traian 
Băsescu, în ceea ce priveşte cele cinci scenarii din 
„Cartea albă privind viitorul Europei“.

Prima  dintre  opţiunile  enunţate  -  şi  care 
corespunde  gradului  cel  mai  redus  de  integrare 
-sugerează  limitarea  proiectului  european  la  piaţa 
unică, pentru a se avea astfel în vedere faptul că cele 

27  de  state  (ce  vor  rămâne  în UE după 
ieşirea Marii Britanii) nu pot găsi o poziţie 
comună  într-un  număr  tot mai mare  de 
probleme.  La  cealaltă  extremă  avem 
opţiunea de a „face mai mult împreună“, 
idee care corespunde avansării în direcţia 
unei Europe federaliste. Între aceste două 
opţiuni Juncker a enunţat trei posibile căi 
intermediare, una fiind cea a Europei cu 
mai multe viteze, în care cei care doresc 

să  facă  mai  mult  împreună  în  anumite  domenii 
precise,  precum  apărarea  ori  guvernanţa  zonei 
euro, vor putea merge în această direcţie fără să fie 
opriţi de statele care nu doresc o astfel de cooperare 
consolidată. Ţările din zona euro se vor integra mai 
mult în domeniile fiscalităţii şi chestiunilor sociale.

Mai există și un alt scenariu...
Da,  un  alt  scenariul  este  delegarea  puterii 

către Bruxelles.  Până în 2025, aceasta ar însemna că 
Europa vorbeşte şi acţionează ca un tot în economie şi 
are un singur reprezentant în forurile internaţionale, 
iar o uniune de apărare este creată în colaborare cu 
NATO. Pentru România este  importantă  intrarea  în 
zona  euro  în  2019. Nu  putem fi  în miezul Uniunii 
Europene  decât  dacă  suntem  în  zona  euro.  Din 
păcate,  sunt  jocuri,  pe  care  le-aş  numi  ticăloase, 
care vor să ţină România în afara zonei euro. Pe de 
altă  parte,  trebuie  să  vedem  că  şi  bugetul  pe  2017 
ne  aruncă  în  afara  zonei  euro  pe  unul  dintre  cele 
cinci criterii, respectiv cel al menţinerii unui anumit 
deficit bugetar. PMP susţine că statele puternice ale 
UE  sunt  interesate  de  o  dezvoltare  cu  două  viteze, 
întrucât statele din zona non-euro sunt o frână pentru 
dezvoltarea  UE,  chiar  dacă  acestea  sunt  pieţe  de 
consum importante în economia europeană.

A consemnat Gheorghe MIRON

ncă de la primul său număr,  „Micul jurnal al primăriilor” și-a propus să găzduiască dialoguri 
cu personalități care să scoată arta interviului din banalitatea siropoasă și să aducă cititorul la 

convingerea că cuvântul deţine în egală măsură calitatea, dar și primejdia de a exprima idei. Este exact 
ceea ce mi-am dorit, conversând cu domnul prof. univ. dr. Radu Șumălan:
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